
 

 

Zápis z jednání 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina č. 4/2017 

konaného dne 4. 12. 2017 
 

Přítomni: 

1. Jiří Uchytil 7. Miroslav Dibelka 

2. Jiří Svoboda 8. Jaroslav Poborský 

3. Josef Matějek 9. Jan Mácha 

4. Pavel Švec (místopředseda) 10. Jaroslav Kolařík 

5. Josef Kott 11. Jan Veleba (předseda) 

6. Pavel Vencovský 12. Jitka Merunková (tajemník) 

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Zdeněk Chlád 3. Blanka Veletová 

2. Pavel Nožička 4. Jindřich Pospíchal 

 
Hosté: 

1. Martin Hyský (člen rady kraje) 3. Jindřich Pospíchal (Zemědělský svaz ČR) 

2. Eva Horná (OŽPZ)  

 
Program: 

1. Zahájení 

2. Řešení problematiky zemědělství v Kraji Vysočina 

3. Plán činnosti komise na rok 2018 

4. Diskuse a různé 

5. Závěr 

 
1. Zahájení 
Jan Veleba, předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina, přivítal všechny přítomné  
a hosty a zahájil jednání. Dle počtu přítomných členů konstatoval, že je komise 
usnášeníschopná. Přednesl návrh programu jednání, který byl všemi přítomnými schválen.  
K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné připomínky. 
 
 
2. Řešení problematiky zemědělství v Kraji Vysočina 
Jitka Merunková zhodnotila činnost z oblasti zemědělství za rok 2017: 

- Počátkem roku 2017 se samospráva sešla se zástupci AK, ZS a ASZ. Z jednání 
vyplynulo, že problémem je nedostatek mladých lidí (dorostu) v zemědělských podnicích. 
Na tento problém bylo reagováno: 

o Rok 2017 byl vyhlášen jako rok věnovaný zemědělskému a odbornému 
vzdělávání (vyhlášeno v březnu 2017); 

o Vyhlášení prvního ročníku soutěže Zemědělství na Vysočině; 
o Přiblížení zemědělství mladé generaci – akce pro děti základních škol. 

- Ověření účinnosti herbicidních látek při pěstování brambor v ochranném pásmu II. 
stupně zdrojů povrchové vody v roce 2017“ (dále jen „Studie“) - reakce na vyhlášení 
opatření obecné povahy na Pelhřimovsku. Výsledky studie byly představeny na 
bramborářských dnech.  
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- Každoroční účast na výstavě Země živitelka v Českých Budějovicích. 
- V září 2017 se konal Den s Krajem Vysočina – zaměřeno na téma zemědělský život 

Vysočiny. 
- Aktivní účast na bramborářských dnech v Havlíčkově Brodě. 
- V listopadu 2017 byla založena pracovní skupina na téma sociální zemědělství. 
- Pravidelné setkávání se včelaři, zahrádkáři, chovateli. 
- V lednu 2017 byly vyhlášeny zemědělské akce v celkové výši 1 mil. Kč. V roce 2018 je 

předpokládáno znovu vyhlášení zemědělských akcí ve stejném finančním objemu. 
- Výstava zaměřena na zemědělství s názvem „Ze školního kabinetu“.  

 
Plánované akce z oblasti zemědělství v roce 2018: 

- Pokračování v setkávání se zástupci agrárního sektoru. 
- Nadále pokračovat se zaměřením na mladou generaci. Předpokládá se vyhlášení 

druhého ročníku soutěže Zemědělství na Vysočině. Na podzim roku 2017 opakovat akce 
v zemědělských podnicích. 

- Propagace zemědělství spojená s propagací regionálních potravin – Země živitelka, 
Radešínská Svratka, bramborářské dny. 

- Komposty – obce byly povinny zajistit svážení bioodpadu. Vzhledem k tomu, že se odpad 
hromadí na kompostárnách, bude v příštím roce snahou realizovat se Školním statkem  
v Humpolci pokus ke zjištění, zda obavy zemědělců z plevelů na polích pohnojených 
kompostem jsou oprávněné.  

- V Kraji Vysočina se uskuteční krajské a celostátní kolo v orbě. Krajské kolo se bude 
konat 4. 5. 2017 v Kamenici nad Lipou. Celostátní kolo se uskuteční 5. a 6. 10. 2017 také 
v Kamenici nad Lipou.  

Jitka Merunková vznesla podnět, zda by členové komise nechtěli v rámci konání krajského či 
celostátního kola v orbě uskutečnit výjezdní zasedání zemědělské komise. 

- Přes nevládní organizace byla rozeslána pozvánka na třetí ročník regionální konference 
Za čistou řeku Jihlavu, která se koná 13. 12. 2017 od 9.00 hodin na krajském úřadě. 

- Do 30. 11. 2017 se měli přihlásit provozovatelé zařízení na použití upravených kalů. Tito 
provozovatelé mají povinnost ohlásit provoz zařízení dle přílohy vyhlášky pro nakládání 
s odpady (oprávněnou osobou je zemědělec, který kaly používá). 

- Kraj Vysočina sužovalo v různých oblastech větší či menší sucho. Snahou kraje je 
připravit materiál, který by měl pomoci k tomu, aby se udržela voda v krajině a v Kraji 
Vysočina. 

Jitka Merunková požádala členy komise, aby vznášeli své podněty a návrhy k tématu udržení 
vody v krajině do konce roku 2017 (např. jaké zatížení dobytčími jednotkami by mělo být 
navrhováno, jak intervenovat na Ministerstvo zemědělství ČR – kam směřovat finanční 
prostředky). 
 
Členy komise byla následně diskutována zásadní problematika sucha, zadržování vody 
v krajině, kvalita vody a půdy. Řešení problematiky sucha v okolních zemích. Možnost našeho 
kraje i ostatních krajů napomoci při řešení této problematiky jednáním s Ministerstvem 
zemědělství ČR a Ministerstvem životního prostředí ČR. 
Jitka Merunková uvedla, že je třeba se připravit na jednání ohledně nového programovacího 
období (oficiální jednání prozatím nebylo zahájeno). Jan Veleba uvedl, že by bylo vhodné tuto 
problematiku řešit na některém z příštích jednání komise na základě podkladových materiálů 
nevládních agrárních organizací. 
 
Na základě podnětu Josefa Kotta byl stanoven následný úkol: 
Úkol: Rozeslat elektronicky členů zemědělské komise prezentace ze zasedání MV PRV, které 
se konalo dne 30. 11. 2017. 
Odpovědnost: koordinátorka 
Termín: 5. 12. 2017 
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Eva Horná informovala o projektu hrazení bystřin na Vysočině. Snahou je od příštího roku otevřít 
dotační titul v rámci Zásad Zastupitelstva Kraje Vysočina a připravit dotační tituly, které by 
podpořily zadržování vody nebo zmírnily eroze nejen na zemědělské půdě, ale i v lesích.  
 
Usnesení 009/04/2017/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informace o řešení problematiky zemědělství v Kraji Vysočina; 
žádá 
členy zemědělské komise aby do 31. 12. 2017 zaslali: 

- případné podněty k akcím v oblasti zemědělství na rok 2018; 
- návrhy k opatřením, které by měl Kraj Vysočina prosazovat při zadržování vody v krajině. 

Usnesení bylo přijato 11 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
3. Plán činnosti komise na rok 2018 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jan Veleba uvedl, že plán činnosti je připraven v podobné struktuře, jako v roce 2017. V případě 
potřeby může být v průběhu roku plán činnosti doplněn o aktuální úkoly a problémy. 
 
Následně členové komise diskutovali o možnosti uskutečnit v rámci konání krajského nebo 
celostátního kola v orbě výjezdní zasedání zemědělské komise. Na základě vyjádření většiny 
členů komise bude tato akce ponechána jako individuální. Dle potřeb komise je možno 
v průběhu roku odsouhlasit mimořádné výjezdní zasedání. 
 
K návrhu plánu činnosti již nebyla vznesena žádná další připomínka ani návrh na doplnění. 
V této připravené podobě bude plán činnosti komise na rok 2018 předložen radě kraje ke 
schválení. 
 
Usnesení 010/04/2017/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
schvaluje 
plán činnosti Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina na rok 2018. 
Usnesení bylo přijato 11 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
4. Diskuse a různé 
Martin Hyský uvedl, že pokud by se členové zemědělské komise chtěli v příštím roce nějakým 
způsobem podílet na organizaci druhého ročníku soutěže Zemědělství na Vysočině (zaměřeno 
na zemědělství a lesnictví na Vysočině) je jejich pomoc vítána. 
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na pondělí 15. ledna 2018, od 15.00 hodin.  
 
5. Závěr 
Závěrem předseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
 
Ing. Jan Veleba 
předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
Bc. Ing. Jitka Merunková 
tajemnice Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 8. 12. 2017. 


